
www.shahrvand-newspaper.ir چهارشنبه 7 آبان 1393  | سال دوم | شماره 415 8

همه بازیگرها در یک ساختار تکه تکه قرار می گیرند 
و هرکدام یک یا چند قس��مت را در یک نمایش بازی 
می کنند. تجربه ای که هنوز بعد از گذش��ت 11 سال از 
نوشته شدن نمایشنامه »کسی نیست همه داستان ها 
را به یاد آورد« توس��ط محمد چرمشیر جذابیت دارد و 
تازه است. این روزها مسأله بازتولید نمایش ها در تئاتر 
باب شده و همه دل شان می خواهد نمایش هایی را که 
س��ال ها پیش آن را روی صحنه برده اند، دوباره زنده و 
روی صحنه اجرا کنند. این اس��ت که این نمایش هم 
به کارگردانی رضا حداد تجرب��ه دوباره ای از اجرای این 
نمایش اس��ت. سال هاست که س��یامک انصاری را در 
برنامه های طنز تلویزی��ون دیده ایم. خودش می گوید، 
خاستگاهش تلویزیون اس��ت و تئاتر و سینما برایش 
در کنار قاب شیش��ه ای معنا پیدا می کند. اما سیامک 
انصاری ب��رای من خاطره تصویری اس��ت که از ذهنم 
پاک نمی ش��ود. همیش��ه با خودم می گفت��م آن چه 
نمایشی بود که انصاری با یک لاستیک ماشین جلوی 
صحنه می آمد و من تماشاگر را با بازی اش شگفت زده 
می کرد. هیچ وقت به یاد نیاوردم تا به تماشای نمایش 
»کسی نیست همه داستان ها را به یاد آورد« در سالن 
استاد سمندریان در تماشاخانه ایرانشهر نشستم. همه 
خاطرات اجرای 11 س��ال پیش را به یاد آوردم و اصلا 
فهمیدم که این نمایش را یک بار دیگر دیده ام. سیامک 
انصاری هنوز ه��م با همان هیجان این نق��ش را بازی 
می کند و طنزش هنوز پابرجاست. او طنز و کمدی را با 
ساده ترین وجه برگزار می کند و فکر می کنی انگار یک 
آدم همین طور آمده و بي هیچ ابزاری شما را می خنداند. 
اب��زار او خونس��ردی اش در برخورد با اتفاقات اس��ت. 
اتفاقاتی که او آنها را کمدی می کند. در این نمایشی که 
انصاری بازی می کند، یک بخش دیگر هم اضافه شده و 
او را در نقش یک نصاب ماهواره می بینیم. این است که 
گروه اجرایی این نمایش برای بازتولید آن، آن را به روز 
هم کرده اند و بخش های ت��ازه ای به آن اضافه کرده اند. 
با س��یامک انصاری درباره ب��ازی اش در این نمایش و 

نگاهش به مسأله کمدی به گفت وگو نشسته ایم.
* بعد از دو  سال به تئاتر آمده اید. نمایش »کسی 
نیست همه داستان ها را به یاد آورد« را پس از 11  
سال دوباره روی صحنه برده اید. بازتولید یک اثر 
پس از 11 سال از نظر شما به عنوان بازیگری که در 
هر دوی این اجراها بازی کرده اید چه لزومی دارد؟

آدم هایی که آن موقع 11 سال ش��ان بوده می توانند 
الان بیایند و این کار را ببینند. این چه اشکالی دارد؟

* تنها دلیلش همین است؟
یکی از دلایلش همین است.

* برای شما به عنوان بازیگر بازتولید این اثر   چه 
خصوصیاتی داشت؟

ما مدل بازی های مان فرق کرده اس��ت. من الان که 
نگاه می کنم و می بینم همه م��ان روی صحنه حضور 
داریم یک جور دیگر به نقش ها نگاه می کنیم. مس��لما 
11 سال پیش خیلی خام تر بودیم، الان نه این که بگویم 
پخته ش��دیم ولی فرق کرده ایم. این است که برای مان 

جذابیت دارد.
* این مدلی که می گویید فرق کرده، به تجربه 

این سال های تان برمی گردد؟
بله، من طی این س��ال ها خارج از گروه »سایه« کار 
نکرده ام. وقتی که این گروه را در سال 80 به اتفاق آقای 
حداد، برزو ارجمند، لیلی رشیدی، شبنم فرشادجو و 
خانم پانته آ پناهی تشکیل دادیم، داخل این گروه کار 
کرده ام. هر تجربه ای که انجام داده ام در این گروه بوده 
است. این مدت کارهای مختلف اجرا کرده ایم ولی بعد از 

مدت ها دوباره به کار اول مان برگشته ایم.
* »کسی نیست همه داستان ها را به یاد آورد« 

کار اول گروه تئاتر »سایه« بود؟
بله.

* وقتی 11 سال پیش می خواستید این نمایش را 
اجرا کنید چه ایده هایی داشتید؟

این نمایش یک کار واقعا تجربی بود. چند تابلو وجود 

داشت که همه در آن کار می کردند و اتود های مختلف 
می زدیم. الان هم بیس همان است منتها یک جور دیگر 
دارم نقش پنچرگیر را اجرا می کنم. شاید به سن مربوط 

است. پیرتر شده ایم. 
* در مدل بازی فرق کردید؟

مدل همان است. 
* پ�س چ�ه چی�زی تغیی�ر ک�رده، ش�اید 

حس های تان است که عوض شده است؟
ش��اید حس اس��ت. نمی دانم چه چیز هست. شاید 
داریم با طمأنینه تر اجرا می کنیم. یک جور دیگر با نقش 
برخورد می کنی��م. صد درصد آن آدم 11 س��ال پیش 

نیستیم .
* من 11 سال پیش هم این نمایش را دیدم و تنها 
چیزی که از این نمایش در خاطرم هس�ت، بازی 
شما با لاستیک است. همیشه با خودم می گفتم 
این چه نمایشی بود و بعد از دیدن این کار دوباره 
آن خاط�ره ام زنده ش�د. ح�س من مخاطب هم 
تفاوت کرده اس�ت. ارزیابی ای هم از تماشاگران   
داشتید، تفاوت برخورد با تماشاگر در دو دوره را 

چگونه دیدید؟
تماش��اگران هم فرق کرده اند. ما در سالن قشقایی 
اجرا می کردیم. ما الان دو تابلو اضافه کردیم که خیلی 
حال وهوای کار را عوض کرده اس��ت. حال وهوای خود 
ما هم عوض شده. بعد از 11 سال هم می فهمیم که کجا 
برای تماشاگر حساس تر است. درواقع با این شناخت 
تأکید را روی آن قس��مت ها می گذاریم. مجموع اینها 

یک چیز دیگر به دست می دهد.
* ش�ما می گویید از بعد از تأسیس گروه تئاتر 
»سایه« با این گروه هس�تید. در اولین کار هم به 
دنب�ال یک کار تجرب�ی بوده اید که ت�ا آن زمان 
اتفاق نیفتاده بود. خود گروه چه هدفی را دنبال 

می کند و چه فکری پشت سر 
این گروه بوده است؟

این را باید رضا حداد جواب بدهد. 
من در مقام کارگردان نیستم. این 
سوالی اس��ت که باید از کسی که 
کارگردانی می کند بپرسید تا جواب 

بدهد.
* ش�ما بازیگ�ر ای�ن گروه 
هستید، ش�ما از این گروه چه 

می خواهید؟
ما به این م��دل کارکردن عادت 
کرده ای��م و با آن ان��س داریم. فکر 

می کنم هرچه جلوتر می رویم، بیشتر همدیگر را در این 
فرم درک می کنیم و بیشتر می فهمیم که رضا حداد چه 

می خواهد.
 رضا حداد ه��م می داند که چ��ه کاری را باید به من 
واگذار کن��د و چه کاری را به لیلی یا ب��رزو واگذار کند. 
این تقسیم بندی هاست که هرچه جلوتر می رویم بعد از 

11 سال بهتر می شود. 
* وقتی به شما به عنوان بازیگر پیشنهاد شد 
این کار را دوب�اره روی صحنه ببرید، واکنش تان 

چه بود؟
ما خیلی دوس��ت داش��تیم. ما از ی��ک جایی به بعد 
کارهای مان با تکنول��وژی قاطی ش��د. 2، 3 کاری که 
کردیم همه ایراد گرفتند که این س��یرک است و چه و 
چه. ولی این کار یک کاری ب��ود که چیزی در آن نبود 
و تنها با 4 نردبان ش��کل گرفت. من خ��ودم این کار را 
دوست داش��تم. من به عنوان بازیگر ابتدا »مکاشفه در 
باب یک میهمانی خاموش« را دوس��ت دارم و بعد هم 
این نمایش را دوست داشتم. این نمایش برای ما خاطره 
داش��ت که دوباره زنده کردنش صد درص��د جذاب و 

شیرین بود. 
* تئاتر کار ک�ردن بعد از این همه س�ال برای 

سیامک انصاری چه تفاوت هایی می کند؟
سخت تر شده است. چند شب پیش با برزو ارجمند 
حرف می زدیم که کم حوصله تر شده ایم. انرژی قدیم را 

نداریم. سن مان بالا رفته و طبیعی است که انرژی مان 
تحلیل برود.

* در هر صورت آن شهرت را هم پیدا کرده اید 
که می توانید مخاطب بیشتری را جذب کنید؟

این خیلی لذتبخش است و هر کسی هم بگوید مهم 
نیست، دروغ می گوید.

* این مسأله به شما انگیزه نمی دهد؟
خیلی زیاد انگیزه می دهد ولی من از نظر جس��می 
می گویم. ما هفته ای 3 شب را دو اجرائه کار می کنیم. 
اینها خستگی می آورد و باید به خودمان حق بدهیم که 

احساس خستگی کنیم.
* تجربه تصویر هم داشتید. اینها چقدر برای 

شما تفاوت دارد؟
دو مقوله جداس��ت. هرک��دام فرمول ه��ای خاص 

خودشان را دارند و قابل مقایسه نیستند. 
* فرمول های شان چیست؟

با هم فرق می کنند.
* دنیای نزدیک به خودتان کدام است؟

هرجا که احساس ش��ادمانی کنم، برایم خوب است 
و در هر دو جا این ح��س را دارم و ه��ر دو جا از جلوی 

دوربین بودن و روی استیج بودن خوشحال هستم.
* خیلی از بازیگر ها می گویند ما دنیای اول مان 
تئاتر است و تئاتر برای مان جذاب تر است. شما 

این مدلی نیستید؟
نه، کار، کار است.

* شما به عنوان کار با آن برخورد می کنید؟
من کار اصلی ام تلویزیون است. سینما و تئاتر درواقع 
به عنوان کار جانبی تلویزیون اس��ت. عم��ده وقتم در 
تلویزیون بوده اس��ت. من نه بازیگر سینما هستم و نه 

بازیگر تئاتر. 
* خودتان را تلویزیونی می دانید؟

صد درص��د. ما بچ��ه تلویزیون 
هس��تیم. 22 س��ال اس��ت که در 

تلویزیون هستیم. 
* اولین کار تلویزیونی تان چه 

بود؟
اولین کاری ک��ه جلوی دوربین 
رفتم »س��فر ب��ه چزابه« رس��ول 
ملاقلی پور ب��ود که نقش کوچکی 
در آن جا داش��تم. بعد از این کارم 
شروع شد. اولین سریالی که برای 
شبکه 5 که تازه افتتاح شده بود کار 
می کردیم بهروز بقایی کارگردانی 
می کرد. خانم گلستانی، من، فرهاد جم، فرامرز صدیقی 

و... بازی می کردیم. اسمش هم »ماه مهربان« بود.
* کار طنز بود؟

نه اصلا.
* مسأله طنز در کار سیامک انصاری کی دیده 

شد؟
من خیلی روحیه ام به کار کمدی نزدیک بود. خودم 
انتخاب کردم. واقعا تش��نه کار کمدی بودم. هنوز هم 
علاقه دارم. موقعیت بسیار زیاد بوده که بخواهم تغییر 
فاز بدهم و کارهای جدی تری در سینما بکنم ولی انجام 

ندادم.
* شما می گویید کارهای جدی تر، واقعا کمدی 

کار جدی ای نیست؟
برای من جدی است. من اصلا کمدی بازی نمی کنم. 
* شما موقعیت ساده را به شکل ساده ای کمدی 

می کنید. از کی با مهران مدیری کار کردید؟
از  سال 81 با کار پاورچین شروع کردم.

* الان در کار اتاق عمل هم هستید؟
بله.

* معمولا کس�ی که کمدی بازی می کند و بعد 
می خواهد ی�ک کار جدی بازی کن�د، مخاطب، 
خیلی این تغییر فضا را نمی پذیرد، ش�ما به این 

مسائل فکر می کنید؟
اصلا وظیفه من نیست که فکر کنم. کارگردان حتما 

مناسب دیده که این بازیگر در این نقش جدی می تواند 
درست ظاهر شود. به من ربطی ندارد.
* پس وظیفه بازیگر چیست؟

هرچه کارگردان از او می خواهد انجام دهد.
* خود بازیگر چه چیزی به آن اضافه می کند؟

در تعامل با کارگردان اس��ت که اتفاق می افتد. این 
مسأله خیلی بومی است. خیلی دنبال فرمول جهانی اش 
نگرد. در ایران یک جور است، در هند احتمالا یک جور 
است و در ترکیه هم یک جور دیگر. در اروپا و  هالیوود هم 

جورهای خودشان هستند. 
* پس تکنیک های بازیگری حداقل به درد شما 

نخورده است؟
چه تکنیکی؟

* مثلا می گویند فلان بازیگر براساس متد فلان 
بازی می کند.

شما بروید بپرسید. مگر در ایران مصاحبه نکرده اید؟ 
کدام بازیگر الان براساس متد بازی می کند؟ اصلا کدام 
بازیگر براساس متد بازی می کند؟ مگر چنین چیزی 

داریم؟ 
* نداریم؟

بپرسید اگر که هست به من هم بگویید. 
* این مس�أله درنهایت به بازیگ�ری در ایران 

آسیب نمی زند؟
چرا باید آس��یب بزند. یک عمر اس��ت همه در ایران 
این طوری ب��ازی می کنن��د. این جا یکس��ری آدم ها 
بازی می کنند و یکس��ری هم به دانش��گاه می روند و 
یک چیزهای��ی یاد می گیرند و براس��اس آنها ش��روع 
می کنند به تجربه کردن و بالا می آیند. یکسری هم از 

تئاتر می آیند. مگر غیر از این راه هاست.
* ش�ما از مدل بومی حرف می زنید، این مدل 

بومی یعنی چه؟
منظور از بومی این اس��ت که ما مناسبات فرهنگی 
خودمان را داری��م. نه این که ی��ک روش بومی داریم و 
براس��اس آن کار می کنیم. براساس فرهنگ خودمان 

است.
* فرهنگی که بین س�ینماگران و فیلمسازها 

رواج دارد؟
بله صد درصد. مناس��بات کاری در ایران با یک نفر 
خارج از ایران فرق می کند. ما متناسب فرهنگ خودمان 
با هم برخورد می کنیم. منظورم این اس��ت، روش های 

بومی وجود ندارد. 
* شما در این نمایش در دو تابلو بازی می کنید. 

11 سال پیش نیز  همین دو تابلو بود؟
تابل��وی اولی بود ول��ی دومی بعد اضافه ش��د. آقای 
چرمشیر و آقای حداد آن را اضافه کردند. با این تابلو کار 

را به روز کرده اند.
* حس تان با این تابلو چه بود؟

من ایران نبودم. تا دو شب مانده رضا این متن را برایم 
ایمیل کرد و گفت بیا این جا تا اتود کنیم اگر ش��د که 
اضافه کنیم. تا رسیدم چندبار تمرین کردیم و دیدیم 
جواب می دهد. اول تکی بودم و بعد با پیش��نهادهایی 

که داشتیم قرار شد با روزبه بمانی دو نفری کار کنیم. 
* چقدر با محمد چرمش�یر به عنوان بازیگر و 

نویسنده تعامل داشتید؟
قبل از کار با هم تعامل داشتیم.

* آقای چرمش�یر در کارش�ان انعطاف پذیر 
است؟

آقای چرمش��یر وحش��تناک انعطاف پذیر اس��ت. 
درنهای��ت چون به عن��وان یک آدم کار بلد به ایش��ان 
نگاه می کنم و می دانم جزو معدود آدم هایی است که 
می داند چه کار می کند، خودم��ان را رها و صد درصد 
کارشان را قبول می کنیم. به نظر من هیچ وقت اشتباه 

نمی کند. 
* مدل کار کردن با آقای حداد چطور است؟

رضا هم با من خیل��ی راه می آید. دس��ت و پای مرا 
نمی بندد. اصولا این طوری اس��ت. خیلی رها می کند 

ولی درنهایت نظر خودش را اعمال می کند. 

ذره بین

 مشابهت ها و تفاوت های کمدیا دل آرته و روحوضی

نگاه خوش بینانه به زندگی

هم کمدی��ا دل آرت��ه و ه��م روحوضی ما 
محصول خوش بینی نسبت به زندگی است. 
چون پ��ر از ش��ور، زندگی و حرکت اس��ت. 
بدون اس��تثنا آخر تمام نمایش های کمیک 
به ی��ک ازدواج ختم می ش��ود. ازدواج یعنی 
تولید نس��ل و ادامه زندگی درست برعکس 
کاره��ای تراژی��ک و غم انگیز ک��ه در مورد 
مرگ و روح اس��ت. کمدیا دل آرته به عنوان 
برترین بیان دراماتیک دوره رنس��انس اروپا 
و روحوضی ما هم زمانی ک��ه در دوره قاجار 
به آن رس��یدیم، قابل توجه اس��ت. ما پیش 
از آن ک��ه به روحوضی برس��یم ش��کل های 
تقلید روس��تایی داش��تیم. من در یک مقاله 
پژوهشی با ذکر نمونه هایی سیر تکوینی اش 
را نشان دادم که چگونه بقال بازی و تقلید به 
ش��هر می آید و به یک نظ��ام اجتماعی نوین 
تبدیل می ش��ود. پ��س از دوره صفویه ثبات 
در دوره قاجار ش��کل می گی��رد و وقتی هنر 
به نظم��ی منطقی می رس��د تجل��ی اش در 
روحوضی نمودار می ش��ود. این نشان دهنده 
ی��ک فرهنگ ش��هری و بی��ان خوش بینانه 
نسبت به زندگی است. درست همان چیزی 
که در کمدیا دل آرته اس��ت. تم��ام طبقاتی 
که به طور نمادی��ن در کمدیادل آرته مطرح 
می شوند تجلی اقش��ار جامعه هستند. اینها 
جامع��ه را نق��د می کنن��د و همه را دس��ت 
می اندازند. روحوضی ما هم این طوری  است. 
علاوه بر این که اساس��ش بر شادی است روح 
انتقادی دارد. ذاتش بر انتقاد اس��ت. ذاتش 
این اس��ت که بر کژی ها انگش��ت می گذارد 
بنابراین نمی تواند به راحتی از کنار مس��ائل 
اجتماع��ی رد ش��ود. ت��راژدی، نمایش های 
عبادی و ماوراءالطبیعه هس��تند اما کمدی 

درباره زندگ��ی و جهان 
صحبت می کند. طبیعی 
اس��ت درمورد مشکلات 
می کن��د.  صحب��ت 
منتهی ی��ک ایدئولوژی 
آن  در  تکامل یافت��ه 
یافت نمی ش��ود. منتظر 
نباش��ید مثل تئاتر اپیک 
یا رئالیس��می که ایبسن 
کار می کن��د ی��ک مقاله 
اجتماعی نیرومند در آن 
باشد تا همه چیز را با آن 

معیار بس��نجد و نقد کند بلک��ه روح مردمی 
در آن هس��ت. نص اعت��راض مردمی در آن 
قرار دارد. به همین س��ادگی است. به همان 
گزندگی که خودش��ان احس��اس کرده اند با 
همان بیان احساس��ی س��اده بیان می کنند. 
ما می توانیم تفس��یر کنیم که چه می گویند 
اما آنها کارشان س��رگرم کردن است. بعد از 
س��رگرمی تلخی هایی که در زندگی ش��ان 
هس��ت را در لابه لای نمایش و ارایه تیپ ها 
نشان می دهند و همین آن را جذاب می کند 
و فقط سرگرمی صرف نیست. انتقادهایی که 
به ش��کل کلی و درددل و گلایه های طبقات 
پایین که تریبونی ندارند مطرح می ش��ود و 
لابه لای نمایش حرف های ش��ان را می زنند. 
به نظ��ر من ای��ن دو خصوصی��ت در کمدیا 
دل آرته و روحوضی ما مش��ترک است. اما با 
این تفاوت که روحوضی ما بیش��تر به سمت 
کلام رفته است درحالی که کمدیا دل آرته به 
سمت حرکت رفته است. اگر بخواهیم فرقی 
اساس��ی بین آنها قایل بش��ویم باید بگوییم 
ما ملتی ذات��ا کلامی و مفهومی هس��تیم تا 
تجس��می و حرکتی، بنابراین از نظر حرکت 
چندان پیشرفت نداشته ایم. همین سال های 
آخ��ر مرحوم سعدی افش��ار و س��یاه بازهای 
فعلی را که نگاه می کنی��م، می بینیم خیلی 
کم برای بی��ان بازیگ��ری از زبان جس��می 
بهره می برند بیش��تر از کلام سود می جوییم 
چون فرهنگ ما بیش��تر کلامی است و اهل 
تفس��یر و بیان هس��تیم. هنرهای تجسمی 
شانس زیادی در جامعه ما نداشتند. تصاویر 
ممن��وع بودند این اس��ت که بیش��ترین بار 
معنایی برای انتق��ال مفهوم در روحوضی ما 
متکی بر بیان اس��ت. مرحوم س��عدی افشار 
خدای تیکه پرانی، لغزگویی و ش��وخی های 
کلامی بود. یکی، دو تا حرکت با زبان داشت 
و 2،3 تا رق��ص انجام می داد. بیش��تر از این 
حرکت نداش��ت. اما اگر ی��ک بازیگر بزرگی 
چون س��ولری را ببینید که در »یک نوکر و 

دو ارباب« بازی کرده اس��ت در 70 س��الگی 
روی صحن��ه به ان��دازه یک آکروب��ات فعال 
بود. مهارتی که از بدنش اس��تفاده می کند، 
ش��گفت انگیز اس��ت. تکیه گاه کمیک بدن 
اس��ت و این مس��أله را م��ا در تئاترمان کم 
داریم. ف��رق بزرگ روحوضی همین اس��ت 
که ما بر کلمه استوار هس��تیم و آنها بر بدن. 
آنها رقص های متعددی دارن��د که ما آنها را 
نداریم. به نظر من اگر می خواهیم تحولی در 
این زمینه ایجاد کنیم باید در راس��تای این 
باش��د که چطور به بازیگر بیاموزیم که بدن 
تکیه گاه کلام و خودش منش��أ کمیک باشد. 
خود کلام ناقل شوخی است. مثل جک است 
که تبدیل به محملی می  ش��ود که مفهومی 
را بیان کن��د درحالی ک��ه در کمدیا دل آرته 
اص��وات کمی��ک می ش��وند. زب��ان کمیک 
می ش��ود. بازیگرها از طریق اصوات نامفهوم 
لحظات کمیک ایج��اد می کنند، صدا و بدن 
منشأ کمیک هس��تند. اگر بخواهیم تحولی 
ایجاد کنیم باید به س��مت ب��دن برویم. یک 
مس��أله دیگری کمدیا دل آرته اساسی است 
که در کار ما نیست این اس��ت که در کمدیا 
دل آرته آخر هر حرکت ب��دن بازیگر تبدیل 
به یک جسم زیبا می ش��ود. آخرین حرکت 
یک تصوی��ر زیبا مثل مجس��مه اس��ت. در 
روحوضی م��ا بازیگره��ا ای��ن را نیاورده اند. 
روحوضی از زندگی روزمره اس��ت و حرکت 
تراش نمی خورد، کنترل نش��ده است و فنی 
نیس��ت. بدن نزد ما به خواب رفته است. من 
کمتر دیده ام که بازیگ��ر روحوضی با کنترل 
تکنیکی روی بدن ب��ازی کند درحالی که در 
کمدیا دل آرته این یک اصل است. ما چنین 
چارچوب های حرکتی کمیک را در کارمان 
نداریم. اش��کال اصلی در 
این اس��ت ک��ه روحوضی 
ما یک جور ت��داوم زندگی 
روزمره اس��ت درحالی که 
کمدی��ا دل آرت��ه ت��داوم 
زندگ��ی روزمره نیس��ت. 
س��بک، ش��یوه و ش��کل 
اس��ت ک��ه حال��ت دارد. 
اگر به س��مت ب��دن برویم 
روحوضی مان  می توانی��م 
را ب��ه روز کنی��م. بح��ث 
محتوایی مس��أله دیگری 
اس��ت که می توانیم از مس��ائل روز استفاده 
کنیم ام��ا باید ب��دن را وارد روحوضی کنیم. 
ام��روز در روش ه��ای تربی��ت بازیگر مدرن 
کمدیا دل آرته یکی از بهترین روش هاس��ت. 
کمدیا دل آرته توانایی بازیگر را زیاد می کند. 
ه��م از باب تس��لط جس��می و ه��م از باب 
قدرت بداهه س��ازی قدرت بازیگر را افزایش 

می دهد. 
*پی نوشت: هفته گذش��ته در تماشاخانه 
استاد مشایخی به همت مرکز آفرینش های 
هنری تئاترمان مجموعه کارگاه های »کمدیا 
دل آرته تجس��م بدن در بازیگ��ری« برگزار 
ش��د که در این کارگاه ها کاترین ون بوردن 
به عنوان مدرس این کارگاه ها حضور داشت. 
کاتری��ن ون ب��وردن به عن��وان مدیر هنری 
کمپانی تئات��ر »هتل کارج« هلن��د در این 
نشست از نحوه اس��تفاده از بدن و ماسک در 
کمدیا دل آرته سخن گفت و به صورت عملی 
این نوع نمایش ایتالیای��ی را به علاقه مندان 
معرفی کرد. ون بوردن تاکنون به کشورهای 
کانادا، آمریکا، فلس��طین، غن��ا، هند و ایران 
س��فر ک��رده و در زمینه آم��وزش و پرورش 
بازیگ��ران حرفه ای فعالی��ت دارد. ون بوردن 
می گوید: »در پروژه های آموزشی می خواهم 
به بازیگ��ران فرصت بدهم س��طح بالایی از 
بازیگ��ری و داستان  س��رایی را تجربه کنند 
تا بتوانند داستان خودش��ان را بگویند. این 
نه تنها یک هدف بلکه رویایی اس��ت که من 
زندگی ام را وقف آن کرده ام.« در این نشست 
حس��ین جمالی نی��ز به عنوان کارش��ناس 
نمایش های ایرانی به سخنرانی پرداخت و از 
تفاوت ها و مش��ابهت های سیاه بازی و کمدیا 
دل آرته صحبت کرد. در طول این کارگاه ها 
قطب الدی��ن صادقی نی��ز به عنوان مش��اور 
حضور داش��ت که در س��مینار آغازین این 
کارگاه ها به سخنرانی پرداخت. آنچه در بالا 
خواندید متن سخنرانی قطب الدین صادقی 

در این سمینار آموزشی بود.

من خیلی روحیه ام به کار 
کمدی نزدیک بود. 

واقعا تشنه کار کمدی 
بودم. هنوز هم علاقه دارم. 
موقعیت بسیار زیاد بوده 

که بخواهم تغییر فاز بدهم و 
کارهای جدی تری در سینما 

بکنم ولی انجام ندادم

امروز در روش های 
تربیت بازیگر مدرن کمدیا 

دل آرته یکی از بهترین 
روش هاست. کمدیا دل آرته 

توانایی بازیگر را زیاد 
می کند. هم از باب تسلط 
جسمی و هم از باب قدرت 

بداهه سازی قدرت بازیگر را 
افزایش می دهد  

|  قطب الدین صادقی    |  

 گفت وگو با سیامک انصاری به بهانه بازی
 در نمایش »کسی نیست همه داستان ها را به یاد آورد«
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